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Szijjártó Péter: Horvátország és Magyarország kapcsolata az energetikai 

együttműködés terén a leggyengébb 
2024. február 13. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, Mandiner, origo.hu, 

PestiSrácok.hu 

Horvátország és Magyarország kapcsolata az energetikai együttműködés terén a leggyengébb - 

jelentette ki Szijjártó Péter külgazdasági és külügyminiszter a HINA horvát hírügynökségnek 

adott interjújában, amely kedden jelent meg. A tárcavezető egy helyi általános iskola átadásán 

vett részt hétfőn a közép-horvátországi Petrinjában, amelyet 8,7 milliárd forintos értékű 

magyar kormányzati támogatással építettek újjá, miután súlyosan megrongálódott a 2020-as 

földrengésben. "Azt kívánom önöknek, hogy ez a felújított iskola álljon itt Magyarország és 

Horvátország, a magyar és a horvát nemzet barátságának bizonyítékaként" - mondta az 

ünnepségen Szijjártó Péter. A politikus a HINA-nak adott interjújában kiemelte: a két ország 

kapcsolata a két nemzeti kisebbség, az ő identitásuk és kulturális hagyatékuk védelme terén a 

legjobb, és egész Európa számára pozitív példa. Másrészről a leggyengébb láncszem Zágráb és 

Budapest kapcsolatában az energetikai együttműködés - mutatott rá a tárcavezető. Mint 

mondta, megérti, hogy az INA horvát olajipari vállalat részesedésének visszavásárlása a Mol 

Nyrt.-től "kulcsfontosságú kérdés" Zágráb számára, de az nem lehet "államközi kérdés". Erről 

a Mollal kell tárgyalni, amely magyar, de nem állami tulajdonú vállalat - hangsúlyozta. 

 

A református egyház vezetői Potápival egyeztettek 
2024. február 13. – Felvidék.ma 

Géresi Róbert, a Szlovákiai Református Keresztyén Egyház püspöke és Molnár Sándor zsinati 

főtanácsos a Nemzetpolitikai Államtitkárságon járt. A budapesti megbeszélésen Potápi Árpád 

János, a magyar Miniszterelnökség nemzetpolitikáért felelős államtitkára mellett 

Czimbalmosné Molnár Éva, a Nemzetpolitikai Államtitkárság Felvidékért felelős 

főosztályvezetője is részt vett. 

 

Programsorozattal emlékeznek meg az idén 800 éves Andreanumról 
2024. február 13. – MTI, Magyar Hírlap 

Egész éves programsorozattal emlékeznek meg a Magyarságkutató Intézet szervezésében az 

idén 800 esztendős Andreanumról, a világ első etnikai alapú kiváltságleveléről, amelyet II. 

András adományozott az erdélyi szászoknak. Szili Katalin miniszterelnöki főtanácsadó a téma 

tudományos feldolgozásáról és a programsorozatról tartott keddi budapesti sajtótájékoztatón 

felidézte: II. András két évvel azután, hogy kibocsátotta az Aranybullát, hozott egy döntést, 

amely alapján az erdélyi szászoknak önrendelkezést biztosított. Kiemelte: 20 éve tagja 

Magyarország az Európai Uniónak, amelynek idén soros elnökségi posztját is betölti. Szeretnék 

a 800. évfordulóról megemlékezve a dokumentumot példaként felmutatni Európának a 
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kiegyensúlyozott, harmonikus, párbeszéddel teli együttműködésre a szomszéd országokkal. 

Emlékeztetett azokra a közösségekre, amelyek a trianoni békediktátummal önhibájukon kívül 

kerültek olyan helyzetbe, hogy a saját szülőföldjükön nemzeti kisebbségi közösségként élnek. 

"Regionális önigazgatást szeretnénk ezeknek a közösségeknek, nevezetesen, hogy saját maguk, 

egyébként az Európai Unió szubszidiaritás elvének is megfelelően, önállóan döntsenek a saját 

sorsukról" - mondta. 

 

Budapest ostromának civil áldozataira emlékeztek a fővárosban 
2024. február 13. – MTI, hirado.hu, Magyar Nemzet, Magyar Hírlap, ma7.sk, Magyarszo.rs 

Budapest ostromának civil áldozataira emlékeztek a Nemzeti Örökség Intézete szervezésében 

kedden a Farkasréti temetőben abból az alkalomból, hogy 79 évvel ezelőtt ért véget a második 

világháború egyik leghosszabb ideig tartó városi csatája. Móczár Gábor, a Nemzeti Örökség 

Intézete főigazgatója felidézte, hogy a város lakói több, mint három hónapon keresztül éltek 

ágyútűzben, bombák robbanásai között. Tízezrek várták reménykedve a harcok befejeződését. 

Az ostrom felfoghatatlan károkat okozott, hiszen a főváros épületeinek nagy része elpusztult 

vagy súlyosan megrongálódott, a Várban és környékén alig maradt ép lakás. Kiégett a Pesti 

Vigadó, a budai Vár, súlyosan megsérült az Operaház, a Zeneakadémia és a Nemzeti Színház, 

a visszavonuló németek felrobbantották az összes Duna-hidat - sorolta. A főigazgató 

hangsúlyozta: ennél is felfoghatatlanabb károkat okoztak a harcok a családokban, hiszen 

anyák, apák, gyermekek haltak meg teljesen értelmetlenül. Az épületek visszaépíthetők, ám a 

családokban keletkezett veszteség pótolhatatlan - tette hozzá. Mindezzel kapcsolatban úgy 

vélekedett, hogy a mostani megemlékezés kiemelten jelentős, mert a szomszédunkban, 

nemzettársaink, a kárpátaljai magyarok ugyanazokat a szörnyűségeket élik át, amelyek 79 évvel 

ezelőtt Budapesten törtétek. "Emlékeztessük magunkat arra, hogy milyen nagy értéke van a 

békének" - fejezte be beszédét Móczár Gábor. 

         
Pataki Csaba ismét megpályázza a megyei tanácselnöki tisztséget 
2024. február 13. – maszol.ro 

Két sikeres mandátumot követően az idei helyhatósági választásokon is harcba száll a Szatmár 

megyei tanácselnöki tisztségéért Pataki Csaba. Az RMDSZ-es politikus kijelentette: továbbra is 

az a céljuk, hogy folytassák a megye és a megyeszékhely, Szatmárnémeti fejlesztését. Pataki 

Csaba, a Szatmár Megye Tanácsának elnöke bejelentette: újraindul a tisztségért az idei 

helyhatósági választáson. „Én minden jó szándékú Szatmár megyei lakossal lépek szövetségre” 

– jelentette ki a Szatmári Friss Újság kérdésére. Felidézte, eddig kétszer kapott bizalmat a 

választóktól, hogy irányítsa Szatmár megye önkormányzatát. „Remélem most, harmadik 

alkalommal is így lesz, hiszen változatlanul az a célom, hogy tovább fejlesszük a megyét, tegyük 

jobbá lakóinak életminőségét” – mondta a Szatmári Friss Újságnak az RMDSZ-es politikus. 
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Pataki Csaba hozzátette: készül az új megmérettetésre, bár azt sem lehet tudni biztosan, mikor 

is lesznek a helyhatósági választások. 

 

Szászrégenbe és Barótra is megérkezik a Kibeszélő Vincze Loránt EP-képviselővel 
2024. február 13. – maszol.ro 

Két újabb helyszínen, Szászrégenben és Baróton folytatódik ezen a héten a Vincze Loránt 

RMDSZ-es EP-képviselő által indított, Kibeszélő című rendezvénysorozat. Ennek célja nyíltan 

beszélni az Európai Unióról, a kihívásokról és a tapasztalt gondokról egyaránt. Hívják és várják 

a téma iránt érdeklődő publikumot. Az Európai Unióról nagyon sok hírt látunk-hallunk, és 

mindenkinek van egyfajta véleménye a Brüsszelben hozott döntésekről. Az RMDSZ európai 

parlamenti képviselőinek célja, hogy az erdélyi ügyeiket elvigyék Brüsszelbe, a döntéseket 

lehetőség szerint a magyar közösség érdekeinek megfelelően befolyásolják, az uniós 

lehetőségeket pedig hazahozzák. Kint a bajokról, itthon pedig az előnyökről beszélnek, és 

ezeket a híreket a széles nyilvánossággal is megosztják – olvasható a meghívóban. 

 

Huszonkét év után döntöttek a nagyváradi filharmónia épületének 

visszaszolgáltatásáról 
2024. február 13. – maszol.ro 

A római katolikus egyház javára döntött a kommunizmus idején elkobzott ingatlanok 

visszaszolgáltatásáért felelős bizottság a nagyváradi filharmónia épületének ügyében. A Bihar 

megyei önkormányzat még fellebbezhet. Huszonhét év után válasz érkezett a nagyváradi 

filharmónia épületének ügyében: a kommunizmus idején elkobzott ingatlanok 

visszaszolgáltatásáért felelős bizottság úgy döntött, hogy természetben szolgáltatja vissza a 

nagyváradi római katolikus püspökségnek ezt a belvárosi palotát. A döntést voltaképp 

december 15-én hozták meg, de a bizottság akkori közleményéből csak az derült ki, hogy egy 

kulturális célra használt önkormányzati tulajdonban lévő épületet visszaszolgáltatnak az 

egyháznak. Annak további tíz évig meg kell őriznie az épület jelenlegi rendeltetését. 

 

Átlagbér: Kovászna megye az országos középmezőnyben van 
2024. február 13. – maszol.ro 

Tavaly a háromszékiek átlagban 3687 lejt kerestek, és tavalyelőtthöz képest 11,5 százalékkal 

nőtt az átlagbér, derül ki a statisztikai hivatal adataiból. Eszerint az ország 41 megyéje és a 

főváros rangsorában Háromszék a 24. helyen van. A statisztikai adatok szerint Kovászna 

megyében tavalyelőtt 3307 lej volt az átlagbér, ami tavaly 380 lejjel emelkedett. Az országban 

a legmagasabb átlagfizetések Bukarestben, illetve Kolozs, Temes, Szeben, Ilfov, Maros és 

Brassó megyében vannak, míg a legalacsonyabbak Krassó-Szörény, Vâlcea, Hunyad, Vrancea 

és Teleorman megyében. Édler András, a Kovászna megyei kereskedelmi kamara elnöke 

rámutatott: a térség gazdasági szerkezete is befolyásolja a bérek színvonalát. Háromszéken a 

cégek 90 százaléka mikrovállalkozás, ahol általában alacsonyabbak a bérek, mint a 

nagyvállalatoknál. Másrészt a fizetések nem mindig tükrözik az életszínvonalat, hiszen a 
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nagyvárosokban ugyan magasabbak a bérek, ám nagyobbak az ott lakók kiadásai, magasabbak 

a bérleti díjak és szolgáltatások árai is, fogalmazta meg Édler András. 

 

Alpolgármesterként folytatná Kolozsváron Oláh Emese, aki megvalósíthatónak 

tartja a metrótervet  
2024. február 13. – MTI, Krónika 

Az elmúlt négy év munkájáról, az idei városi költségvetésről, illetve tervekről beszélt keddi 

sajtótájékoztatóján Oláh Emese, Kolozsvár RMDSZ-es alpolgármestere. „Nagyon nehéz 

négyéves mandátum munkája van a hátunk mögött, a járvány nehézséget jelentett 

mindannyiunk számára, majd az ezt követő háború is példaértékű összefogásra ösztönözte a 

kincses város lakosságát” – fogalmazott az elöljáró. Hozzátette, mindeközben próbáltak 

odafigyelni a magyar közösség igényére, és megvalósítani mindazt, amit a 2020-as 

programban papírra vetettek és megígértek a kolozsvári lakosok számára. Az RMDSZ-es 

politikus újságírói kérdésre kijelentette, alpolgármester-jelöltként mindenképp szeretne 

megmérettetni az önkormányzati képviselők listás szavazásán. Azt is elmondta, lesz 

polgármesterjelöltje a szövetségnek a kincses városban az idei helyhatósági választáson, de 

erről még nem született döntés, így nem szolgálhat részletekkel. Ugyanakkor amennyiben 

felkérik, vállalná, hogy polgármesterjelölt legyen, még akkor is, ha sokak szerint nem 

valószínű, hogy a kincses városnak magyar városvezetője legyen. 

 

Napirenden voltak a magyar közösség projektjei és a Magyar Ház helyzete 
2024. február 13. – Nyugati Jelen 

2024. február 12-én, hétfőn Dominic Fritz temesvári polgármester a Városházán találkozott 

Tamás Péterrel, Magyarország temesvári tiszteletbeli konzuljával, a Várbástya Egyesület 

elnökével. A találkozó napirendjén szerepeltek a Temesvári Magyar Napok és a Bartók 

Kerékpártúra szervezési kérdései, valamint a temesvári Magyar Ház helyzete. A találkozó 

részleteiről Tamás Péter tb. konzul számolt be a Nyugati Jelennek. „A temesvári magyarság 

jelenéről, jövőjéről beszélgettünk Dominic Fritz polgármesterrel. Általában negyedévenként 

találkozok vele a Városházán, tiszteletbeli konzuli minőségben, de természetesen a temesvári 

magyarság és a Várbástya Egyesület projektjei is napirendre kerülnek. Dominic Fritzcel már 

polgármesterré választása előtt jó kapcsolatot ápoltam, és minden alkalommal barátságosnak, 

segítőkésznek mutatkozik a magyar közösség irányába”.  

        
Negyven év után újra tollfosztás Vásárúton 
2024. február 13. – Ma7.sk 

Farsang farkán a vásárúti falu asszonyai a régi tollfosztás hagyományát elvenítették fel, 

melynek során a fiatal generáció érdeklődése sem maradt el. A tollfosztás a téli esték 

szórakozása volt a televízió megjelenése előtti időkben. A libákat évente kétszer májusban és 

augusztusban “megmellesztették”, azaz kitépték a tollukat. A lemellesztett tollakat ritka Fe
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szövésű zsákokban a padlásra tették száradni. Ezt a hagyományt elevenítették fel Vásárúton, 

a szervező szerint nem egyszeri alkalommal. 

 

Lezárták az Ipolyvarbót Őrhalommal összekötő hidat 
2024. február 13. – Ma7.sk 

Február 13-án 9 órakor ismét lezárták az Ipolyvarbót Őrhalommal összekötő Szent-Iványi 

hidat. A Magyar Közút Nonprofit Zrt. arról tájékoztatott, hogy mivel a medréből kilépett Ipoly 

elöntötte a hídhoz vezető utat, ideiglenesen lezárják az átkelőt. A legközelebbi határátlépési 

pont Magyarország irányába a Pösténypuszta és Pető között átívelő Katalin híd, illetve a 

Tótgyarmatot Balassagyarmattal összekötő Ipoly-híd. Az eddig zsákfalunak számító 

Ipolyvarbó és Őrhalom között megépült hidat 2023. december 1-jén adták át. Az így 

megvalósult infrastrukturális beruházás hosszú évtizedek után jelentősen, 25 kilométerről 1,5 

kilométerre rövidítette le a közúti összeköttetést a két település között. 

 

Lenne igény egy felvidéki nemzeti konzultációra? 
2024. február 13. – Ma7.sk 

Bár lekoptak a Magyar Szövetség mellől a gáncsoskodó törpepártok (Fórum, Most-Híd), 

mégsem teljes az egység. A magyar választók ugyanis nem állnak ki egységesen mellette csak 

azért, mert az etnikai párt szerint a belső megtisztulás után megteremtődött a magyar egység. 

A belső magyar széthúzás helyett most a többség pártjainak elszívó ereje jelenti a legnagyobb 

kockázatot. A többség pártjai igyekeznek is behálózni azokat a magyar szavazókat, akiknek nem 

egyértelmű a Magyar Szövetség politizálása. Mellesleg a felvidéki magyarok választási kedve 

alacsonyabb a többséginél. Ezért is lenne fontos, hogy a magyarországi nemzeti konzultációk 

mintájára széles körben tartson felvidéki konzultációt olyan témákról, melyek összefüggnek 

önmeghatározásunkkal, melynek eredményei irányadók lehetnének a Magyar Szövetség 

számára. 

 

Február végén Prágában találkoznak a visegrádi négyek parlamenti elnökei 
2024. február 13. – Felvidék.ma, Bumm.sk, Új Szó 

Február 29-én Prágában találkoznak a visegrádi négyek parlamenti elnökei, tárgyalásukon 

részt vesznek az ukrán parlament képviselői is – közölte a cseh képviselőház elnökének, 

Markéta Pekarová Adamovának a szóvivője kedden Prágában. Martin Churavy szerint a 

tanácskozás egyik központi témáját az orosz agresszió által sújtott Ukrajnának nyújtandó 

segítség folytatása fogja jelenteni. A cseh, a lengyel, a magyar és a szlovák parlamenti elnök 

legutóbb tavaly februárban találkozott Szlovákiában. Csehország tavaly júliusban vette át egy 

évre a visegrádi csoport soros elnöki tisztségét Szlovákiától. A cseh elnökség programjának 

egyik legfontosabb pontja Ukrajna támogatása. Tavaly novemberben a négy visegrádi ország 

államfője találkozott Prágában, az idén pedig egy kormányfői csúcstalálkozó és egy 

külügyminiszteri találkozó szerepel a cseh tervekben. 
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Nyitra megye is részt vesz a komáromi vízisport központ építésében 
2024. február 13. – Felvidék.ma, Bumm.sk 

Új vízisport központ építését tervezi Komáromban a Nyitra Megyei Önkormányzat a helyi 

kajak-kenu klubbal közösen. Az egymillió euró értékű beruházást a Sporttámogatási Alap 

vissza nem térítendő támogatásából, és megyei költségvetésből finanszíroznák. A megyei 

hivatal tájékoztatása szerint a projekt célja egy kétszintes, 420 négyzetméter alapterületű, 

akadálymentesített tornacsarnok felépítése. Farkas Iván képviselő tájékoztatása szerint a 

projekt megvalósítását az indokolja, hogy a vízi sportoknak nagy hagyományai vannak a 

városban, és a kajak-kenu klub sportolói már számos sikert elértek. Olimpiai és 

világbajnokokat is kineveltek már Komáromban.  

   
Szijjártó: Szerbia készen áll az uniós csatlakozásra 
2024. február 13. – PannonRTV 

Tagságát nem szabad a Koszovóval fenntartott kapcsolatok normalizálásához kötni, jelentette 

ki a Hina horvát hírügynökségnek adott interjújában Szijjártó Péter. A magyar külgazdasági és 

külügyminiszter hozzátette, a Nyugat-Balkán legnagyobb és legerősebb országának tagsága 

nélkül nem lehet stabilitás a régióban. Szijjártó szerint egyébként Brüsszelnek nagyobb 

szüksége van a régióra, mint fordítva, amikor pedig az idei év második felében Magyarország 

átveszi az EU soros elnöki tisztségét, ennek a folyamatnak a felgyorsítására helyezi a hangsúlyt. 

 

Babakötvény a külhoni magyarok részére is 
2024. február 14. – PannonRTV 

Megtakarítás gyermekeink számára. Hogy élnek-e a szülők az anyaország által felkínált 

lehetőséggel ennek járt utána a Közügyek stábja. Életkezdési támogatás. Ilyen néven érhető el 

az anyaországi támogatás a külhoni magyarok részére is, amelynek célja a fiatal felnőttek önálló 

életkezdésének anyagi megalapozása. A támogatás összege jelenleg 42 500 forint. Az 

életkezdési támogatás a magyar állam által 2006-ban bevezetett egyszeri, fix összegű állami 

támogatás, ami minden 2005. december 31. napját követően született Magyarország területén 

élő magyar állampolgárságú, valamint 2017. június 30. napját követően született, külföldön élő 

magyar állampolgárságú vagy Magyar Igazolvánnyal rendelkező gyermek számára 

automatikusan jár. 

 

Megteremtődtek a feltételek a Topolya és Kishegyes közötti út felújítására 
2024. február 13. – PannonRTV 

Azzal, hogy elkészült a kishegyesi közúti felüljáró, megteremtődtek a feltételek arra, hogy 

felújítsák a Topolya és Kishegyes közötti közutat - erről beszélt a Közügyek felvételén Juhász 

Bálint. A kishegyesi Községi Képviselő-testület elnöke elmondta, éjt nappallá téve dolgoztak a 

kivitelezők és valóban gyorsan elkészült a felüljáró, idő előtt. Szavai szerint a két település 

közötti útszakasz felújítását már régóta szerette volna a Vajdasági Magyar Szövetség 
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megvalósítani. Juhász Bálint, elnök, KKT, Kishegyes: „Nagyon fontos számunkra a Topolya és 

Kishegyes közötti, illetve Topolya és Szenttamás felé haladó régi út, de elsősorban Topolya és 

Kishegyes között annak a felújítása. A Vajdasági Magyar Szövetség koalíciós szerződésének ez 

folyamatosan a része, napirenden tartjuk.” 

 

A muzslyaiak vendégjátéka 
2024. február 13. – Magyarszo.rs 

Az elmúlt hétvégén a muzslyai Petőfi Sándor Magyar Művelődési Egyesület több közép-bánáti 

helyszínen is vendégszerepelt. Míg pénteken este a magyarittabéi, addig vasárnap este a 

nagykikindai közönségnek mutatták be a Páratlan páros című vígjátékot, amit Kósa Zoltán 

rendezett Ray Cooner írói munkájából. Ami a szereposztást illeti, John Smith szerepében 

Jenovay Lajost láthatta a közönség, Stanley Curtist Halász János, Mary Smith-t Molnár L. 

Csilla, Barbara Smith-t Törköly Noémi, Troughtont Zombori Tibor, Porterhaust Rontó Kata, 

Bobbyt, a fotóriportert Süveg Emma alakította. Borbély Angelina súgóként, Zsáki Ervin és 

Kocsis Erik a fényért és a hangért felelt. Az előadásokat nagy érdeklődés kísérte. 

 

A megújuló hagyományok jegyében 
2024. február 13. – Magyarszo.rs 

Aleksandar Petrović, a polgármester közeli munkatársa is ott volt a hétvégén a péterváradi 

karneváli felvonuláson, amelyet hosszú szünet után tavaly szerveztek meg először. – Városunk 

még egy turisztikai látványossággal gazdagodott, a kulturális kínálat decentralizációjának 

vonalán. A nemzetek békés együttélésének modelljét hirdetjük, valamikor régen ennek a 

karneválnak gazdag hagyománya és ezáltal nagy jelentősége volt. Nemcsak Péterváradon, 

hanem sokkal szélesebb körben is – emlékeztetett az önkormányzat illetékese. A felvonuláson 

ott volt Tomislav Žigmanov kisebbségügyi miniszter is, akárcsak a tartományi kormány 

tisztségviselői. 

       
Durvul az ukrán kényszersorozás: falugyűlésen támadtak a sorozótisztekre, akik 

szerint ezért a teljes lakosságot börtönbe kellene zárni 
2024. február 13. – hirado.hu 

Kilencven nappal meghosszabbította a hadiállapotot Volodimir Zelenszkij ukrán elnök. 

Közben Kijev döntése értelmében ezentúl a nap 24 órájában kötelesek működni a hadkiegészítő 

parancsnokságok, hogy még több férfit vezényelhessenek a frontra. Ukrajnában nem 

csillapodnak a kényszersorozás körüli botrányok sem, újabb brutális felvételek kerültek fel a 

világhálóra. Az M1 Híradóban bemutatott videófelvételen az látható, amint hadkiegészítős 

katonák és rendőrök vesznek körül egy férfit egy ungvári lakótelepen, miközben az asszonyok 

próbálnak a segítségére sietni. A jelenetről több felvétel is felkerült a világhálóra. A képsorok 

azt is megörökítik, hogy végül erőszakkal betuszkolják egy mikrobuszba és elviszik. Az eset 

hatalmas felháborodást váltott ki Kárpátalján, ahol eddig ritkán volt példa ilyenre. 
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Pénzért vásárolhatnák meg „szabadságukat” az ukrán hadköteles férfiak 
2024. február 13. – Mandiner, KISZo.net 

A Miniszteri Kabinet és a Legfelső Tanács napirendre tűzte azt a kérdést, amely egy bizonyos 

havi összeg befizetése esetén a vállalkozások alkalmazottainak felmentését irányozná elő – 

közölte Dmitro Nataluha parlamenti képviselő a Kárpáti Igaz Szó szerint. Nataluha úgy véli: ez 

lehetővé tenné a hadsereg támogatásának megszervezését Európa támogatásától függetlenül. 

Szerinte évente 500 milliárd hrivnyát is össze tudnának gyűjteni így. aroszlav Zseleznyak 

parlamenti képviselő ugyanakkor támadta a tervezetet, mondván: „Nem hiszem, hogy ezt az 

ötletet a társadalom és a parlament is támogatná. … Soha nem fogjuk tudni elmagyarázni és 

lenyomni a torkukon azoknak az embereknek, akiknek objektív okokból nincs lehetőségük 

ilyen összeget kifizetni… Ezt soha nem fogják tudni elfogadtatni egy olyan katona anyjával, 

akinek a fia már a fronton van, vagy most fogják mozgósítani, míg a másikat felmentik az összeg 

ellenében” – hangsúlyozta Zseleznyak. 

 

A tömbmagyarság vállaljon felelősséget a szórványért 
2024. február 13. – karpataljalap.net 

A Kárpátaljai Magyar Kulturális Szövetség (KMKSZ) Gyertyánligeti Alapszervezete február 10-

én tartotta meg soron következő közgyűlését. Az eseményen Sari József, a KMKSZ Felső-Tisza-

vidéki Középszintű Szervezetének elnöke az aktuálpolitikai helyzetet vázolva kiemelte: a 

legfontosabb, hogy a nehéz idők ellenére se engedjük el egymás kezét. Ki kell építeni a tömb- 

és a szórványmagyarság közötti szoros kapcsolatot. A helyi Magyar Házban megtartott 

eseményen jelentős létszámban vettek részt a gyertyánligeti magyarság KMKSZ-tagjai. A 

közgyűlésen egyperces néma csenddel emlékeztek a nemrég elhunyt Barta Józsefre, a KMKSZ 

egykori alelnökére, valamint a háború áldozataira. Ezt követően elénekelték nemzeti imánkat, 

a Himnuszt. Ájben István, a KMKSZ Gyertyánligeti Alapszervezetének elnöke évösszegző 

beszámolójában megjegyezte: nagyon nehéz éven vannak túl. Az elmúlt év a küzdelemről szólt, 

elsősorban arról, hogy meg tudjanak maradni közösségükben. Mint fogalmazott: a KMKSZ 

igyekezett segíteni a helyi magyarságot szülőföldön való boldogulása szempontjából. 

 

Újabb adomány érkezett a magyarországi mérnökök jóvoltából 
2024. február 13. – KISZo.net 

Magyarország Ungvári Főkonzulátusának közreműködésével újabb fontos és hasznos 

humanitárius adomány érkezett Kárpátaljára. Ezúttal a Vas Vármegyei Mérnöki Kamara tagjai 

több mint 500 ezer forint értékben vásároltak 211 darab alsó téli aláöltözetet katonák és a kelet-

ukrajnai rászorulók számára. Az adomány elosztását és célba juttatását a Krisztus Családja 

Jótékonysági Alapítvány vállalta magára. Bezzeg Tamás ungvári magyar konzul az újabb 

segélyszállítmány átadásán lapunknak elmondta, hogy folytatják azt a humanitárius 

segélyakciót, amely a magyarországi mérnökök összefogásával indult a múlt év őszén. 
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Ismét a ráti gyermekotthonban tartott szűrést a Katolikus Karitász 

Orvosmissziója 
2024. február 14. – Karpat.in.ua, karpataljalap.net 

Február 9–11. között a Szent Mihály Egészségügyi-Szociális Gyermek Rehabilitációs 

Központban került sor a Katolikus Karitász Orvosmissziójának 67. szűrésére. Az orvosmisszió 

munkatársai hat és fél éves fennállásuk alatt már három alkalommal jártak a ráti 

gyermekotthonban, ezúttal a gyermekek szemészeti, fogászati, ortopédiai szakrendelésen, a 

felnőttek vérnyomás- és vércukormérésen, EKG-vizsgálaton, illetve nőgyógyászati rákszűrésen 

vehettek részt. Spányi Antal székesfehérvári megyéspüspök, a Katolikus Karitász elnöke és 

Écsy Gábor, a szervezet országos igazgatója február 10-én személyesen is részt vettek az 

eseményen.  

 

Jónak lenni jó, segítsünk Nagydobrony községnek 
2024. február 13. – felvidek.ma 

Nagydobrony a magyar-ukrán határtól 20 kilométerre található, jelenleg Kárpátalja 

legnagyobb magyarlakta települése. Az itt élők őrzik népszokásaikat, és ugyan a 

mindennapokban már nem használják a népviseletüket az asszonyok ma is varrnak és 

hímeznek. „Amikor kitört az orosz-ukrán háború az elsők között próbáltunk meg segíteni 

Ukrajnának, pontosabban a nagydobronyi térségnek, mivel tudjuk, hogy folyamatosan szükség 

van segítségre ezért, most egy jótékonysági akciót szervezünk március elsején a gútai Adamis 

Anna Városi Művelődési Központban” – tájékoztatott Pikáli Róbert, aki szeptember 30-án 

tiszteletbeli polgári címet kapott Nagydobronyban. A jótékonysági esten jelen lesz Nagy 

Ferenc, Nagydobrony község polgármestere is, a fellépők pedig a Szadai Czibere Táncegyüttes 

Magyarországról, a Nagyboldogasszony Egyházi Iskolaközpont diákjai, Tóth Laca, Nagy 

Boglárka és barátaik. 

 

Curtis elindult Kárpátaljára 
2024. február 13. – Blikk.hu 

Curtis nem akármilyen turnéra indult: a határon túli magyarokat látogatja meg, és azt is 

elmondta, miért. Curtis nem egyszer mutatta már meg, hogy a hírnév és a siker ellenére 

ugyanaz a hétköznapi ember maradt, hiszen többször is jótékonykodik, illetve hívja fel a 

követői figyelmét is azokra a dolgokra, amelyeket a szívügyének tart. A gyerekek hogyléte is ide 

tartozik, sőt, volt, hogy hátrányos helyzetű gyermekeken és családokon segített, ezzel buzdítva 

a többi hazai előadót is hasonlóra. De olyanra is akadt példa, hogy iskolaszerekre gyűjtött. 

Ezúttal a határon túli gyermekek miatt utazott a Kárpátaljára. „Úton vagyok Kárpátaljára, hogy 

határon túli gyerekekkel, fiatalokkal találkozzak. Szeretnék erőt, néhány felejthetetlen percet 

nyújtani nekik a mindennapokhoz és elvinni az anyaország szeretetét. Érezniük kell, hogy ránk 

mindig számíthatnak ebben a nehéz, embert próbáló helyzetben”. 
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Farsangi rendezvény Gyertyánligeten 
2024. február 13. – karpataljalap.net, Karpat.in.ua 

A gyertyánligeti szórványmagyarság négy év után újra megtartotta hagyományos farsangi 

rendezvényét. A program a helyi KMKSZ-alapszervezet rendezésében valósult meg, mellyel 

főként a közösség ifjúsága számára szerettek volna a nehéz idők ellenére kikapcsolódási 

lehetőséget biztosítani. Idén is kulturális műsorral és finom fánkkal várták az érdeklődőket, 

azonban a hagyományostól eltérő módon a bált az országban kialakult helyzet miatt nem 

tartották meg. Ájben István, a KMKSZ Gyertyánligeti Alapszervezetének elnöke elmondása 

szerint az elmúlt húsz évben a farsangi mulatság elengedhetetlen kulturális programja volt a 

helyi magyarságnak, hiszen ez egyike azon rendezvényeknek, ahol a közösség tagjai 

találkozhatnak, együtt lehetnek. 

 

Átadták a kárpátaljai hazajárók vándorkupáját 
2024. február 13. – KISZo.net 

A Kárpátaljai Hazajáró Egylet (KHE) a 100. túrája felé trappol. Változatos és élvezetes 

helyszínekkel várják a természetkedvelőket, és mostantól hivatalosan is felébresztették a 

versenyszellemet a tagokban. A csapat legutóbb a Szinyák (Kékesfüred) fölé magasodó Obavai-

kő 979 méteres csúcsa fölött egy méterrel állt, hiszen alattunk legalább 70-80 centiméteres hó 

lapult. A hatodik túraszezon második túrája összességében immár a 91. volt, ami azért is számít 

különlegesnek, mert itt adták át az egylet vándorkupáját. 

 

Az ungvári és asztélyi határátkelőkön új mobil épületeket helyeznek el 
2024. február 13. – Karpat.in.ua 

Egy nemzetközi projekt keretében két kárpátaljai határátkelőt korszerűsítenek: az Ungvár és a 

Luzsanka ellenőrzőpontokat. Az ukrán-szlovák határon a meglévő helyiségek cseréjét tervezik, 

anélkül, hogy a határőrök és a vámosok számát növelnék. Február 12-től az Ungvár-

Felsőnémeti ellenőrzőponton a munkálatok befejezéséig módosul a személygépjárművek 

regisztrálási rendje. Kidolgozták az erre vonatkozó mechanizmust, és minden 

személygépkocsit a teherkocsik termináljába irányítanak. A határőrök elmondása szerint az 

Ungvár- Felsőnémeti ellenőrző pontnak megfelelő a személygépjárművek áteresztőképessége, 

de szükség esetén mobil csapatokat is bevonnak. Szintén a nemzetközi projekt keretében az 

ellenőrző ponton új mosdókat alakítanak ki. Az Asztély-Beregsurány határátkelőre már 10 új 

moduláris házat leszállítottak. Egy részüket a meglévő helyiségek cseréjére, a többit további 

munkahelyek kialakítására használják fel. 
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Elektronikus sajtó 

 

Határok nélkül 

2024. február 13. – Kossuth Rádió 

 

A június 9-i európai parlamenti választásokon való részvétel több szempontból is fontos az 

erdélyi magyar kisebbség számára – véli Vincze Lóránt EP-képviselő. Szerinte az erdélyi 

magyarok által választott EP-képviselők is jelentősen befolyásolhatják a kisebbségek ügyeit az 

európai parlamentben. Ennek az évnek azonban fontos belpolitikai tétje is van az 

önkormányzati és parlamenti választásokkal, miközben a szélsőséges magyarellenesség 

erősödik – mondta az EP képviselő. 

 

Szerbiában a köztársasági parlament után múlt pénteken megalakult az új tartományi 

parlament is, amelyben a Vajdasági Magyar Szövetségnek 9 fős frakciója lesz. Habár a 90-es 

években jelentősen csökkentek a tartományi jogkörök, fontos a kisebbségi érdekképviselet 

regionális szinten is - mondja Juhász Bálint, a VMSZ tartományi frakcióvezetője.   

 

A Bereg-vidéki katasztrófavédelmi hálózat fejlesztését segíti a Kárpátaljai Református Egyház. 

Az állami egységek támogatása mellett 2 önkéntes tűzoltóságot is kialakítottak már. A háború 

azonban rávilágított a további hiányosságokra. Így az elmúlt napokban új gumiabroncsokat 

adtak át az egyik korábban általuk Beregszásznak adományozott tűzoltóautóhoz, amely már 17 

éve szolgál a vidéken.  

 

Szováta - Erdély leghíresebb fürdővárosa -  magyar többségű település, amelynek 

polgármestere: Fülöp László Zsolt immár a harmadik mandátumáért indul az idei 

önkormányzati választásokon. Legfőbb célja folytatni az előző években elkezdett nagyszabású 

fejlesztéseket, beruházásokat  -  mondja a városvezető. 

 

Tizenöt évvel a megnyitása után, tavaly nyáron – kényszerűségből – felfüggesztette működését 

a dévai Szent Ferenc Alapítvány kisiratosi Pio Atya Gyermekotthona. A helybelieket és a 

környék adakozó kedvű lakosait megdöbbentette a hír, sokan még most is adományokkal 

keresik fel az intézmény legutóbbi ügyvezetőjét, Almási Vincét, aki a csomagokat eljuttatja a 

nehéz körülmények között élő családoknak. Almási Vince meséli el a kisiratosi gyerekotthon 

történetét, és mi lett a gyerekotthon lakóinak a sorsa.   

 

https://mediaklikk.hu/musor/hataroknelkul/


 

 

Napi Nemzetpolitikai Sajtószemle – 2024. február 14. 

Életének 88. évében elhunyt Matuska Márton nyugalmazott újságíró, publicista, kutató, 

politikus. Elsők között kutatta és írt az 1944-1945-ös délvidéki magyarellenes atrocitásokról.   


